
Připusťme, že autor a Psychodiagnostika. dají autorské záležitosti do 

pořádku . 

ffiedám proto další náležitosti, které py slušná tradiční diagnostická. 

metoda měla mít. Na.př. normy. Nerú nic takového. Je pravda, že 

105 patrně dyslektických dětí ve věku 6 - 15 let těžko mdže poskytnout 

dostatečné podklady pro normy. 

Osobně se domnívám, že části práce by s odřenýma. ušima. prošly 

k publikaci v .odborném časopise jako Sdělení z praxe. 

Myslím, že Dia.gnostika vývojových poruch učení by se měla. stát povin

ným odstrašujícím studijním materiálem pro studenty psychologie. 

Znovu opakuji, že je věd autorů, zda budou J. Nováka a Psychodiag

nostiku . žalovat. Rozhodnutí o vině by pa.k bylo věcí soudu. Z hlediska 

mravního však J. Novák i Psychodiagnostika podle mého soudu propadli . 

. . . :tJka.zuje se, jak ná.m chybí komora, j~ nám chybí morální kodex 

(i minimální znalost autorského zákona). Pravda, Nová.k je speciální pe

dagog a. psychologické normy se na něho stejně nevztahují, velmi bych 

se divil 1 kdybychom podobné prohřešky nenašli i u psychodiagnostických 

metod vydávaných v současnosti. 

PhDr. Václav Mertin 

Na základě upozornění dr. Mertina jsme věc konzultovali s dr. Josefem 

Novákem. Uveřejňujeme výňatek z dopi1u: 

... vyjadřuji politování nad tím 1 že jsem n~požádal autory o souhlas 

k publikování částí jejich díla v testu T-238. Mrzí mne, ž~ jsem tím 

porušil jejich osobní autorská. práva. 

Tento dopis zasílám jako upřímně míněnou omluvu autor-dm za. moji 

nedostatečnou znalost autorského zákona.. · 

K této situaci sice došlo mojí vinou, nikoli však záměrně nebo dokonce 

z nějakých zištných úmýslů. Odkaz na. litera.turu jsem považoval za. 

dostatečný. Omluva přichází opožděně, je však IJ1Íněna. upřímně, s úc

tou k autorňm. Prosím, kéž je i takto přijata. (Dr. Josef Novák). 

Zpráva o činnosti CMPS v r. 1994 

1. V oblasti makrosociální jsme se 1. - 3. prosince 1994 zúčastnili I. Vý

stavy nestátních, neziskových a. veřejně prospěšných organiza.cí v Pra.ze. 

Ve vlastním výstavním stá.nku jsme zdokumentova.li činnost CW>S a 

seznámili veřejnost s nabídkou akcí jednotlivých sekcí, resp. ddležitých 

pracovišt. 
V roce 1994 jsme pokračovali v pracech na Zákonu o psychologické 

činnosti a. psychologické komoře, avšak bez konečného výsledku, protože 
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v parlamentu neprošel óbecný zákon o komorách. Ministr Dyba zpracoval 
pro· daiší Jecfrtání "''Teze k problemtl.tice -sdruž~vání v komorách',, ktP.ré pro 
nás nejsou pfíznivé. V parlamentu již k rům podal rozklad dr. GjÚrič , 
výbor i Řa:di 'čMPŠ podpořily stavo~skou komisi, kter~ dál rozpr:acová.vá 
naše pťip9rnínÍťy k ~pře~á.ní ministru Dybovi. Rada . ČMPS podala také 
připonťíti"'ký k iiSveniu•živnostenskému zákonti. 

Ól\1P_S reagov~a na člá.nek Václava. Bělohradského o násilí ve sdělo
vacích .ptostředdcli, kterÝ byl 15. 10. 1994 uveřejněný v Lidových no
vinách. Redakci Lidových novín a Parlamentu ÓR jsme ihned zaslali 
"Vyjádření k probleniáti~e násilí a pornografie ve sdělovacích prostřed
cích", ve kteréril js.r;ne podj:iořili stanovisko autorů petice o násilí ve sdělo
vacích prostředcích. Ve Čtvrtletním zpravodaji C~S č. 20 jsme mi!llo 
·'Vyjádření k problematice násiU a. pornografie ve sdělovacích prostřed
cích·,, otiskli pfíspěvky ~ašich před~ích psychologů prof. PhDr. Zd.Matějčka 
,CSc. a doc. PhDr. Váda.ya ·Břicháčka, kteří také v zásadě vyJádřili svůj 
souhlas se stanoviskem autorů petice. 2. Ve vědecké a. odborné oblasti 
jsme 30. 6.- 1. 7. 1994 tradičně organizovali v Olomouci Psychologi -
cki dny, jejichž téma „Rodina - prarodiče - rodiče - děti" byio naším 
příspěvkem k Roku rodiny. Odeznělo zde 20 referátů. 

- V rámci naší společnosti v roce 1994 aktivně pracovalo celkem sedm 
sekcí, tři odborné skupiny a pobočka v západních Čechách, které usp-orá_
daly řadu hodnotných odborných přednášek a. seminářů: 

Sekce kfjnické psychologie ve spolupráci s Pracovní skupinou při České 
pediatrické společnosti ČLS JEP ( vedoucí PhDr. Miluše. Ha.vlínová,CSc.) 
a s Psychologickou sekcí Psychiatrické společnosti ÓLS JEP ( předseda 
doc.PhDr Jan Srnec, CSc.) se podílela na organizaci 5 klinicko-psychologických 
dní, které mají školicí a inovační ráz a těší se velkému_ zájmu psychologů i 
jiných ~a.interesovaných o_dborníků (cca. 250 po~lucha.čů na. I akci). Nověji 
oznámili spolupořadatelé své rozhodnutí, že nadále bude klinická sekce 
koordinovat místo dosavadníc~ 2/5 počtu KPD jen 1/5. 
Program klinicko-psychologických dnů: 
74. KPD : 10. 1. 1994 - Téma: Děti, které jsou poškozovány 
Koordinovala PhDr. Míluše Havlínová,CSc. 
75. KPD : 14. 3. 1994 - Téma: Kognitivně behaviorální terapie II. 
Koordinovala. PhD.r. Kateřina. Durecová . 
76. KPD : 9 .. 5 •. 1994 - Téma: Na.rod1 se člověk ... 
Koordinovala. PhDr. Eva Šulcová ._. 
77. KPD : 9 . 10. 1994 - Téma: Rodina a současná společnost 
Koordi·Il'oval Oldřich Matoušek,CSc. 
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78. KPD : 12. 12.1994 - Téma.: Psychologie v USA.Naše klinická psy-

chologie od r. 1989 a. j a.k dále: (Panelová diskuse). · 

Koordinova.l doc. PhDr. Ja.n Srnec, CSc. 

(zpracoval PhDr. Eduard Urban, předseda. sekce) 

Sekce psychologie zdraví uspořádala. 20.- 22. května ť994 ve Vemířovicích 

u Šumperk.a. výje-zdové setká.ní člend sekce s programem: 

Přehled činnosti v daném úseku v České republice, seznámení s novými 

metodami rela.xa.ce a. posilová.ní zdraví, vztah mezi logoterapií a. nezdol

nosti atp. 
Václa.v Hošek publikoval poznatky z oboru psychologie zdraví a sportu v 

knize "Psychologie odolnosti", vydala Universita. Karlova., 1994. 

J. Křivohlavý podal přehled psychologie zvládá.ní s·tresu v knize "Jak 

zvládat stres", Grada-Avicenum, Praha. 1994. 

Přehled celé problematiky psychologie zdraví byl publikován v přehle

dovém člá.nku J. Křivohla.vého:"Psychologie zdraví" v Čs.psychologii č.4 

XXXVIII, 1994, 309-15. 
O aktivitách sekce psychologie zdraví byly publikovány články v časopisu 

"Podpora. zdraví" - bulletinu Ná.rodního centra. podpory zdraví. 

Členové sekce se aktivně zúčastnili celostátního seminá.ře na. téma.: · 

"Netradiční p·ohledy na. zdraví a. nemoc" v Hradci Králové na. lékařské 

fakultě 14.5.1994 ( orga.nizova.l Jiří Mareš). 

Byl udržován kontakt s aktivitami podpory zdraví "Zdravá. škola." (M.Havlínová. 

,,zdravé město" (B. Koukola.), se sdružením "Zdravý životní styl,, (M. 

Kubíčková) a.tp. 

(zpracoval doc.PhDr.J. Křivohlavý, CSc., předseda sekce) 

Sekce obecné a teoretické psychologie uspořádala dvě přednášky: 

a.) přednáBku dr. Vladimíra Kebzy, CSc.:"Teoretická. východiska. psycho

logických faktoru prevence ka.rdiovaskulá.rních chorob" {23. březen 1994) 

b) přednášku doc . ·dr. Stanislava. Štecha, CSc.:"Duševní život a. teorie 

utváření individuality H. Wallona." (23. listopad 1994). 

Přednášky měly dobrou úroveň a. vyvolaly poměrně rozsáhlou diskusi. 

(zpracovala PhDr. :Miluše Sedláková,CSc., předsedkzně sekce) 

· Sekce pedagogické psychologie uspořádala. 12. 1. 1994 přednášku a sem

inář na. téma. "Zivot ve škole: analýza metoda.mi pedagogické etnografie". 

Na. přelomu června. a července uspořádala PF Ústí na.d Labem a. PF UK 

Praha 2. celostátní konferenci pedagogického výzkumu. Jedna ze sekcí 

byla věnová.na. psychologitjtéi;nu a pedagogickopsychologickému výzkumu 

a. tra.nsíomia.ci české školy. Vysťoupila. zde řada. člend naší sekce ( doc. 

Štech, doc. Mareš, dr. Kučera, dr. Hříbková a další.) 
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Zástupci sekce ·pedagogické psychologie vystoupili také na Olomou • 

ckých psychologický ch dnech. · 

(zpracovala PhDr . lsabella Pavelk ová,CS c., předsedkyně sekce) 

Sekce forenzní psy chologie konala 19. 5. 1994 pracovní za.sedání s tímto 

programen1: 
l) PhDr. E . Bakalář, CSc.: Úvahy nad monografií R. A. Wa.rshaka "The 

Custody Revolution". 

2) PhDr. ing. J. Neumann, CSc.: Kritické poznámky k tzv. kritériím 

věrohodnosti výpovědi . 
3) Diskuse . 

. (zpratoval PhDr. ing. J. Neumann, CSc., pfedseda. sekce) 

Sek ce vývojové psy chologie uspořádala v září 1994 v Brně jedn<.>denní 

konferenci na téma: 

Mentální reprezentace: geneze, struktura., proces, implementace. 

(zpracoval pr of. PhDr. Josef Švancara.,CSc., předseda sekce) 

Sekce vojenské psychologi e· byla ustanovena. ke dni 1. 6. 1994. Předse

dou sekce byl zv~len PhDr . Karel Va.cíř,CSc . a místopředsedou PhDr. 

Zdeněk Šoltý~. . . 

Pra covní skupina pro neuropsychologii uspořádala. pracovní semináře s 

průměrnou účastí 20 - 25 členů i hostů. 
Témata seminářů: 

Řečové a jazykové terapie u afatiků, degenerativních onemocnění CNS, 

dementrúch .-~ psychiatricky hospitalizovaných dětí. Psychologie v reha.

bili ta.čním lékařství. Neuropsychologie nejútlejšího věku. 

Skupina. nadále spolupra covala se Sdružením pro rehabilitaci osob po 

C:MP formou za.jištění odborníků při rehabilitačních pobytech. 

(zpracoval PhDr. Petr Kulišťák, vedoucí skupiny) 

P1·acovní skupina pro teorii a praxi psychodiagnostických projektivních 

technik omezila z technických důvodů v roce 1994 svou přednáškovou 

činnost s tím, že zájemci se mohou zúčastňovat universitních přednášek 

Rorschachologie III vedoucího pracovní skupiny. V této praxi bude skupina 

moci pokračovat v LS šk. roku 1994/95'. Samostatnou přednáškovou 

činnost obnoví skupina v LS 1995 přednáškou svého vedoucího "Nová 

liischérovská ·diagnostika (1993) kombinující barvy a. tvary 0
• 

(zpracoval PhDr. Eduard Urban, vedoucí skupiny) 

Pracovní skupina pro pastorální psychologii pokračovala v dosavadní 

praxi kaž dotý denní ch schůzí (kromě nečetných výjimek a prázdnin). 
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V Roce rodiny 1994 věnovala zvýšenou pozornost manželství a rodině z 
pastorálně-psychologického hlediska.. Proto také dočasně přerušila studium 
Pastorální theologie dr. Bahounka. OP a věnovala pozornost aktuál
ním doku1nentdm a publika.dm, zejména novému Katechismu katolické 
církve a. encyklice Familiaris consorcio. V ddsledku úmrtí skupinu opustil 
spoluzaklá.da.jíd člen PhDr. Ivo Sedláček. Sch-&zek se dle možnosti 
účastní P. superior od sv.Ignáce Antonín Vedral T.J., který skupině 
věnuje svdj čas i prostor. Další spoluzakládající člen PhDr. Jaroslav 
Šturma spolu s vedoucím skupiny vyšetřili na. zá.kla.dě žádosti představených 
řádu kazateld 6 uchazečd o přijetí do řá.du a. podali písemné mínění psy
chologů. Dr. Šturma. a Dr. Urban začali v duchu ekumenismu vést 
diplomové práce z okruhu pastorální psychologie. 

(zpracoval PhDr. Eduard Urban, vedoucí skupiny) 

Západočeská pobočka ČMPS je jedinou regionální pobočkou C:MPS. Za
rněřovala se na. společné vzdělá.vad akce, kde se setkávali psychologové 
všech asociací. ' 

Ve spolupráci s Asociací manželských a rodinných poradcd uspořádala. 
v Plzni jednodenní seminá.ř s PhDr. Evou Rheinwa.ldovou. PhDr. M. 
Pospíšil z České asociace psychologd práce a organizace aktivně realizo
val stáž a. proškolení těch psychologd, kteří budou vyšetřovat uchazeče o 
střelné -zbra.ně. V zá.ří proběhl dvoudenní kurs vedený PhDr. V. Junkovou 
na. téma. "Základy Rogersovy metody" a dále seminář vedený PhDr. H. 
Junovou na téma "Základy neverbální komunikace a arteterapie". V pro
sinci proběhl "Kurs eriksonovské hypnoterapie" vedený PhDr. J. Zíkou. 

( zpracovala. PhDr .Blanka Šestá.ková., předsedkyně Zá.padočes. pobočky) 

ČMPS za.jištovala. také v roce 1994 2 výzkumné projekty: 
V rámci I. projektu "Informační a. poradenský servis" vycházel Ctvrtletní 
zpravodaj čMPS v nákladu 1700 kusd a byl distribuován všem individuál
ním i kolektivním člendm Č:MPS. Zpravodaj je dfileži- tým prostředkem 
ke sdělování relevantních informací z nejrdznějších oblastí práce C:MJ>S. 
Pokračovala. také práce na vytváření adresáře psychologických pracovišť". 

V rámci II.projektu „ Za.jištění vědecké činnosti CMPS" je zvyšována. 
odborná. a kvalifikační úroveň člend a odborné kontakty se zahraničím. 

3. V obl~ti za.hraničních sty.k"d ČMPS udržovala kontakty s psycholog;.
ckými společnostmi ve Švédsku a Velké Británii. Ól\,fi>S je rovněž členem 

Mezinárodní unie psychologické vědy (IlJPsy.S). 
Naše společnost se ta.ké podílela. na orga.niza.ci návštěvy světově vý

znamného psychoterapeuta. prof. V. E. Frankla z Vídně. Ve dnech 6. -
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8. 4. 1994 mu na FF UK v Praze naše univerzita. udělila. čestný doktorát 
filozofických věd. Prof. V. E . Frankl 7. 4. 1994 proslovil přednášku "Na 
cestě k psychoterapii s lidskou tváří" v plně obsazeném modrém sále UK. 
Přednáška. měla. nebývalý úspěch a ohlas. 

V roce 1994 naši členové (PhDr. Olga Marlinová, PhDr. Hana Junová) 
začali připravovat mezinárodní sympozium na. téma. "Současné směry v 
americké psychoanalýze", které se bude konat 29.8.-1.9.95 a bude za
měřené na. dialog mezi ame~ckými, českými a. slovenskými terapeuty o 
teoretických a klinických přístupech v psychoanalýze. 
4. V oblasti interně psychologické vznikla koncem roku 1994 Česká psy
chologická unie, jakožto vrcholný a střešní orgán všech psychologů. Mj. 
bude jejím hlavním úkolem na.hr~ova.t za.tím neexistující psychologickou 
komoru. Do Unie se zatím přihlásily: Česká asociace psychologů práce 
a organizace, Asociace manželských a rodinných pora.dců, Asociace po
radenských pracovníkli ve školství, Asociace dopravních -psycholog-ft, Aso
ciace psychologů sportu a. ČMPS. Vyhlášením Unie se budou měnit i 
sta.novy ČMPS, v nichž bude upravena pasáž o kolektivním členství aso
ciací. Koncem roku 1994 měla ČMPS 1232 individ. členy a 8 kolektivních 
členů. 

Kon cem roku 1994 byl korespondenčně zvolen nový devítičlenný výbor 
ČMPS v tomto složení: 
předseda: PhDr. Jaroslav Šturma 
místopředseda: prof. PhDr. Josef Švancara 
vědecký tajemník: PhDr. Zdeněk Kuťák 
hospodář: PhDr. lva Málková. 
členové výboru: Mgr. Vojtěch Óerný, PhDr. Zdena Chovancová., PhDr. 
Alena. Koblicová, PhDr. Václav Mrštík, PhDr. Eduard Urban. 

Po patnácti letech 

PhDr . Zdeněk Kuťák 
vědecký tajemník ČMPS 

Osobní sdělení 

Právě tolik času uplynulo od té smutné události, které jsme tehdy nechtěli 
věřit. Poradenský psycholog PhDr. Miroslav Schiirer odnútl žít dále 
8. ledna 1980, nedlouho poté, co 12. prosince předchozího roku dosáhl 
52 let. Patřil v 50. letech k několika prvním psychologdm záchytných 
dětských domovii, dnešních diagnostických dětských ústavů. Od roku 
1960 trvale pracoval ve výchovně psychologickém poradenství, nejprve 
v Brně, potom v Praze . Po jeho smrti pražští spoluprcovníci zhod
notili jeho dílo v nekrolozích a později je zpřehlednili vydáním "Výběru 
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